
 

 

 لخص الم

تنفيذ منهج دراسىىىىىىىىىىىىىية لغرا الكاديا ة ااص أ فديميا  فغىىىىىىىىىىىىىا     ما   لرف  :  .م2022محمّد أوّل الدين 

رسااااااااستي . سسمااااااااللغة اماااااااا        .ت  ي .ت    ي   )دراسىىىىىىىىا مفلا    ما   الغرا وزارة الدّففع  وزارة الدّففع"

 ك  ي .تدر.سست .ت   س سسم ي سونسن غونو.غ سس ي .لاسلام ي .لحكوم ي بسندوجة 

هو .تلنف ذ .تد.ساا   أه  . نهج من  وهو أم  مه  في .تتغب ية وتكن  .تدر.ساا   . نهج و.نط ق هذ. .تبحث من تفكلغ .نّ 

ذي لا ي تبط بس نهج .لإ ندو نيس   .و  .تدر.س    . نهج
ّ
في . درسي أو في عم  ي .تل     في .تفصل  وفي م كز .ت  ي وسد . نهج .ت

خسص مخصص تلجنود .تذين ه  وفود سلام في .تش ق .تدر.س    نهج . ته توز.رة .تدفسع م كز .ت  ي   ة ٢٠١٣يممى بي . نهج 

  .هسر.ت .ت  ويي في تنف ذ ب ثست .تملام . تتزويد .لجنود  .لأوسطة ت كلز . نسهج .تدر.س ي . صممي

م  فاي ة( ٢,ة( م  في تصاااااااااااام   . و.د .تل   م ي ت  ي .ت    ي في م كز .ت  ي وز.رة .تدّفسع ١: .لأغ .ض من هذ. .تبحث

.تل     ت  ي .ت    ي في م كز .ت  ي م  في تخط ط ة( ٣,تنف ذ منهج در.سااا ى فع       .ت  ي .ت    ي في م كز .ت  ي وز.رة .تدّفسع

م  فاااي عتع ة( 5, م  فاااي عتع تم    . نهج .تااادر.ساااااااااااا ى فع       .ت  اااي .ت    اااي في م كز .ت  اااي وز.رة .تااادّفاااسع ة( 4, وز.رة .تااادّفاااسع

 ة.ت و.مل .تد.عمي و. ثبطي في منهج در.س ى تل     .ت  ي .ت    ي في م كز .ت  ي وز.رة .تدّفسع

, وفي هذ. .تبحث   ماالخدم .تبس ث در.سااي .لحستية ف موم .تط يمي .توصااف يفي هذ. .تبحث  دمي.تط يمي . مااماالخ

.تبس ث نفمااااااااااااه ب م  ي .تبحث  أي ي م  .تب سنست و تح   هس وتفماااااااااااالغ .تب سنست و.أسلغة عن نلس   .تبحو ة وأساااااااااااا و  : سم  

ودر.سي .توثس قة ث  في تح  ل .تب سنست  .أسلسر .تبس ث .تب سنست .تت   ملخدمهس .تبس ث في هذ. .تبحث هي . مسب ي و. لا ظي 

 ط يمي    يس و هو لغمسن .تت  يلكون من .نمسص .تب سنست وع ض .تب سنست و.لاسلنلسجة

وز.رة .تاادّفااسع فاا ن في عم  ااي تصاااااااااااام   . و.د .تل   م ااي ت  ااي .ت    ااي في م كز .ت  ااي ة( ١: .تنلااس   من هااذ. .تبحااث هي 

٪ ١5٪ عتع فه  .تطلا  و 85.سااالخد.م .توساااس ل أو .لأسااا و  . طسبمي وتصااام   .تل    . طسبمي في .تفصااال تهس أث  كثلغ ادر 

٪ من تنف ذ منهج      .ت  ي .ت    ي في . ؤساااااااااااماااااااااااي 95و في عم  ي تنف ذ منهج       .ت  ي .ت    ي إنّه  ة(٢من عو.مل أخ ىة

ي خسصااااااااااااي في م كز ت ست وز.رة .تدّفسع ته أث  س دو بنس  منهج .لج د . نظ  ومطسبق بمس يحلسج .تطلا   ف نه .ت  ويي أكسديم 

ومن عم  ي تخط ط .تل     ت  ي .ت    ي لأغ .ض أكسديم ي خسصي نلس   .لاستبسني من ة( ٣س حمق أهد.ف وتحص ل .لج د, 

٪ 95أكسديم ي خسصاااااااي في م كز ت ست وز.رة .تدّفسع  هنس  نلس   أن .تطلا  ف مس يل  ق بلخط ط .تل    في . ؤساااااااماااااااي ت  ويي 

من .     . ؤساامااي ت  ويي أكسديم ي خسصااي في م كز ت ست وز.رة .تدّفسع أتمنه و.ساالخدمه ودرّسااه عتع ادر .لإكسمس  ت طلا , 

و. تلإساااسباااي .تلم    .تاااذي اااادماااه ٪ منه  تمكن97فماااد ورد أن ,ومن عم  اااي أخ ى   ت  تم    . نهج .تل     .ت  اااي .ت    اااية( 4

و.لآخ  من ة( 5 ٪ يأ ي من عو.مل أخ ىة5٪ و ينمس 95.      و.سااااااال د.د ت مشاااااااسركي في .تل   ةأنّ .تلم    يؤث  سد. عتع ا مي 

  عم  ي .ت و.مل .تد.عمي و. ثبطي في منهج       .ت  ي .ت    ي لأغ .ض أكسديم ي خسصااااااااااااي في م كز ت ست وز.رة .تدّفسع وهي : 

أن . نهج .لج د سااا دع  كبلغ. بستن سي في عم  ي .تل     و.تل    من .      و. و.د .تدر.سااا ي . نسسااابي  و.  .فق  و.توساااس ل 

٪ من عم  ي .تل    من . ؤساااماااي ت  ويي أكسديم ي خسصاااي في م كز ت ست 95 . و.تتماااه لات سااالكون ن سي .تل    في . ؤساااماااي

من تنف ذ . نهج .تت  صااااااممؤهس . ؤساااااامااااااي . ؤساااااامااااااي ت  ويي أكسديم ي خسصااااااي في م كز ت ست وز.رة وز.رة .تدّفسع تهس أث  إي سبي 

وأمس . شاااااااااااكلات في عم  ي تنف ذ .تل   , هي: ة من طلا  في أثنس  عم  ي .تل     و.تل    ٪ تأ ي من عو.مل .تد.عمي5.تدّفسع   و 

ذي يمبب أوسه .تمصور في تنف ذ (  و كلسببلن يديك  .ت    ي ت  ست أ( .تص و ي في تطب ق كل . هسر.ت في كلس  
ّ
عسمل آخ  .ت

.تل     هو ساسعست .تل    . زد مي .تت   مابب .تطلا  عدم .تتغكلز و.تن سع عند .تدر.ساي ج( ...تصا و ي في تنف ذ .تل     

بس دخل .ت  م  في كل .لحصية



 

 

ABSTRAK 

Muhammad Awwaludin 2022 M : Implementasi Kurikulum Bahasa Arab Untuk 

Tujuan Akademi Khusus di Pusbahasa Kementrian Pertahanan (Studi Kasus pada 

Badiklat Pusbahasa Kemhan ) Program Studi Pendidikan Bahasa Arab, 

Pascasarjana UIN Sunan Gunung Djati Bandung.  
 

Kurikulum adalah sesuatu penting dalam pendidikan. Namun, hal yang paling terpenting dari 

kurikulum adalah implementasi kurikulum di sekolah atau dalam proses pendidikan di kelas, dan di 

pusat bahasa terdapat kurikulum yang tidak terikat dengan kurikulum Indonesia atau yang biasa 

disebut kurikulum 2013.   Pusat Bahasa Kementerian Pertahanan memiliki kurikulum khusus yang 

didedikasikan untuk tentara yang merupakan delegasi perdamaian di Timur Tengah. Fokus 

kurikulum yang dirancang untuk membekali prajurit dengan keterampilan bahasa dalam 

pelaksanaan misi perdamaian. 

Tujuan penelitian ini :1.) Mengetahui tentang desain materi pembelajaran untuk bahasa Arab 

di Pusat Bahasa Kementerian Pertahanan. 2.) Mengetahui tentang implementasi kurikulum dalam 

pembelajaran bahasa Arab di pusat bahasa Kementerian Pertahanan. 3.) Mengetahui Perencanaan 

pembelajaran bahasa Arab di Pusat Bahasa Kementerian Pertahanan. 4.) Mengetahui tentang 

evaluasi kurikulum dalam pembelajaran bahasa Arab di Pusat Bahasa Kementerian Pertahanan. 5.) 

Mengetahui tentang faktor pendukung dan penghambat dalam kurikulum pembelajaran bahasa Arab 

di Pusat Bahasa Kementerian Pertahanan 

Metodologi penelitian yang digunakan dalam penelitian ini adalah studi deskrptif, dan dalam 

penelitian ini peneliti menggunakan studi kasus. Peneliti sendiri melakukan proses penelitian, yaitu 

mengumpulkan dan menganalisis data, menafsirkan data dan informan dari hasil penelitian. Metode: 

Pengumpulan data yang digunakan oleh peneliti dalam penelitian ini adalah dengan mewawancarai, 

mengamati angket dan dokumen. Kemudian dalam analisis data, peneliti memilih teori Mehlis dan 

Huberman yang terdiri dari reduksi data, penyajian data dan kesimpulan. 

Hasil dari penelitian ini adalah: 1.) Dalam proses desain materi pembelajaran bahasa Arab di 

Pusat Bahasa Kementerian Pertahanan, penggunaan sarana atau metode sangat sesuai dan desain 

pembelajaran tepat yang diterapkan di kelas memiliki dampak sebanyak 85% pada pemahaman siswa 

dan 15% pada faktor-faktor lainnya. 2.) Dalam proses implementasi kurikulum pengajaran bahasa 

Arab, memiliki dampakpositif  95% dari hasil keseluruhan bentuk implementasi yang diterapkan, 

karena kurikulum yang baik dan terorganisir serta sesuai yang dibutuhkan siswa, 3.) Dari proses 

perencanaan pembelajaran bahasa Arab yang didapat dari hasil kuesioner siswa, mencapai 95% guru  

menguasai, menggunakan dan mempelajari strategi pembelajaran bagi siswa, 4.) Hasil evaluasi yang 

dicapai hingga 97% dari mereka mampu menjawab penilaian yang diberikan oleh guru dan ini 

menunjukkan bahwa implementasi berjalan baik hingga presentase penilaian 95% sementara 5% 

berasal dari faktor lain. 5.) Proses lain dari faktor penunjang dan penghambat dalam kurikulum 

pembelajaran bahasa Arab adalah: , bahwa kurikulum yang baik akan sangat mendukung 

keberhasilan dalam proses belajar mengajar dari guru, bahan belajar yang sesuai, fasilitas, sarana 

dan fasilitas akan menjadi keberhasilan pembelajaran di institusi. 95% dari proses pembelajaran 

memiliki dampak positif dari implementasi kurikulum yang dirancang oleh tim widiaswara dan 

mentri Pendidikan Arab Saudi dan 5% berasal dari faktor penghambat siswa selama proses belajar 

mengajar. Adapun permasalahan dalam proses pelaksanaan adalah: a) kesulitan dalam menerapkan 

semua keterampilan dalam buku bahasa Arab Al-‘Arabiyah Lil-‘alaam dan Bayna Yadaik b) Faktor 

lain yang menyebabkan kekurangan dalam penyelenggaraan pendidikan adalah padatnya jam belajar 

yang menyebabkan siswa kurang konsentrasi dan mengantuk ketika belajar c) kesulitan dalam 

melaksanakan pendidikan dengan masuknya ilmu di setiap kelas.



 

 

ABSTRACT 

Muhammad Awwaludin 2022 M: Implementation Of the Arabic Curriculum for 

the Purpose of Special Academies in the Language Center of the Ministry of 

Defense (Case Study on Badiklat Pusbahasa Kemhan) Arabic Language Education 

Department, Postgraduate UIN Sunan Gunung Djati Bandung.  

The curriculum is something important in education. However, the most important 

thing about the curriculum is the implementation of the curriculum in schools or in the 
educational process in the classroom, and in the language center, there is a curriculum that 

is not tied to the Indonesian curriculum or what is commonly called the 2013 curriculum.   

The Language Center of the Ministry of Defense has a special curriculum dedicated to 
soldiers who are peace delegations in the Middle East. The focus of the curriculum is 

designed to equip soldiers with language skills in the implementation of peace missions..  

Objectives of this study 1.) Knowing about the design of learning materials for 
Arabic at the Language Center of the Ministry of Defense. 2.) Knowing about the 

implementation of the curriculum in Arabic language learning in the language center of the 

Ministry of Defense. 3.) Knowing the Planning for Arabic learning at the Language Center 

of the Ministry of Defense. 4.) Knowing about the evaluation of the curriculum in Arabic 
learning at the Language Center of the Ministry of Defense. 5.) Knowing about the 

supporting and inhibiting factors in the Arabic learning curriculum at the Language Center 

of the Ministry of Defense 
The research methodology used in this study is a descriptive study, and in this study 

the researcher uses a case study. The researcher himself carries out the research process, 

which is to collect and analyze data, interpret data and informants from the results of the 
study. Method: The data collection used by researchers in this study was by interviewing, 

observing questionnaires and documents. Then in data analysis, researchers chose Mehlis 

and Huberman's theory which consisted of data reduction, data presentation and 

conclusions. 
The results of this study are: 1.) In the process of designing Arabic learning materials 

at the Language Center of the Ministry of Defense, the use of highly appropriate means or 

methods and the appropriate learning design applied in the classroom has an impact of as 
much as 85% on student understanding and 15% on other factors. 2.) In the process of 

implementing the Arabic language teaching curriculum, it has apositive impact of 95% of 

the overall results of the applied form of implementation, due to a good and organized 

curriculum and as needed by students, 3.) From the Arabic learning planning process 
obtained from the results of student questionnaires, it reached 95% of teachers mastering, 

using and learning learning strategies for students, 4.) The evaluation results achieved by 

up to 97% of them were able to answer the assessment given by the teacher and this shows 
that the implementation went well until the assessment percentage was 95% while 5% came 

from other factors. 5.) Another process of supporting and inhibiting factors in the Arabic 

learning curriculum are: , that a good curriculum will greatly support success in the 
teaching and learning process of the teacher, appropriate learning materials, facilities, 

facilities and facilities will be the success of learning in the institution. 95% of the learning 

process has a positive impact from the implementation of the curriculum designed by the 

widiaswara team and the Minister of Education of Saudi Arabia and 5% comes from the 
inhibiting factors of students during the teaching and learning process. The problems in the 

implementation process are: a) difficulty in applying all the skills in the Arabic book Al-

'Arabiyah Lil-'alaam and Bayna Yadaik b) Another factor that causes deficiencies in the 
implementation of education is the density of study hours which causes students to lack 

concentration and sleepiness when studying c) difficulties in carrying out education with 

the inclusion of knowledge in each class. 

 


